
1971-ben jelent meg az 
Egyetemi a lmanach, s mivel 
Szederkényi Tibor professzor 
csak tíz éve dolgozik a JATE 
ásványtani, geokémiai és kő-
zettani tanszékén, e szer-
kesztőségünkben gyakran 
forgatott kötetből semmit 
sem tudhat tunk meg az ú j 
tanszékvezetőről. Szerencsére 
más források is rendelkezé-
sünkre állnak, így megoszt-
ha t j uk információinkat ol-
vasóinkkal — a kiváló kuta-
tó „előéletéről". 

Szederkényi Tibor az EL-
TE-n szerzett geológusképe-
sitést, majd tizenegy évig 
Baranya megyében a hazai 
uránkuta tásban dolgozott. 
Később a Magyar Állami 
Földtani Intézet egy dél-du-
nántúl i kihelyezett osztály 
vezetője lett, itt munkatár -
saival geológiai szolgálatot 
teljesített . Az ipari jellegű 
kutatások mellett tudomá-
nyos munkát is folytatott : 
d ip lomamunkája nyomán 
Magyarország régi kristály-
kőzeteit vizsgálta. 1974-ben 
ir ta kandidátusi disszertá-
cióját, amely az uránkuta tá-
sok „melléktermékeként" 
készült. Tizedik éve dolgozik 
Szegeden, s természetes, 
hogy kutatásait az Alföldre 
adaptá l ta : a régió kristályos 
al jzatáról és annak földtani 
kapcsolatairól két éve írta 
akadémiai doktori értekezé-
sét. 

O Professzor úr. ön nem-
rég lett tanszékvezető. A kí-
vülálló számára kérdésekkel 
teli ez a helyzet: elődje itt 
dolgozik továbbra is, de át-
engedte a tanszék vezetését. 

— Grasselly professzorral 
kiegészítjük egymás kutatói 
és oktatói tevékenységét. 
Elődöm geokémikus, elsősor-
ban a mangán geokémiáját 
kutat ja , én geológus vagyok 
és kőzetekkel foglalkozom. 
Azt hiszem, példás az együtt-
működésünk, és Grasselly. 
professzor segítsége 'úgyszól-
ván pár já t r i tkí thatónak 
mondható. 

Q Mivel foglalkozik ön, 
mint geológus, és kutatásai-
nak mi a jelentősége? 

— A Nemzetközi Geológiai 
Korrelációs Program egyik fő 

t émá ja az idős közetekkel 
való foglalkozás. A téma cí-
me : Alpesi és mediterrán 
területek varisztikus és pre-

„Igazi nagy kaland volt" 

Aki a Labradoron dolgozott 
varisztikus eseményeinek 
koncentrációja. Kz azt je-
lenti, hogy a 350—270 millió 
évvel ezelőtti időszakot ku-
tat juk. Ilyen ősi (a földtörté-
net ókorából származó) hegy-
ségmaradvány hazánkban a 
Soproni-feegységben, a Me-
csek mórágyi rögvonulatá-
ban, a Balaton-felvidéken 
Lovas környékén, a Velen-
cei hegységben és Felsőreg-
mecnél (a Nagymilic környé-
kén) található, a felszínen. 
Az ilyen jellegű képződmé-
nyek hazánk medencealjza-
tának kétharmadát képezik, 
amelyet mélyfúrási minta-
anyagokból ismerünk. Kuta-
tásaink során kiderült, hogy 
a kristályos medencealjzat 
időnként szénh idrogén t , t a r -
talmaz. Azt vizsgáljuk, hogy 
mely kőzetek hajlamosak a 
f iatal kéregmozgások miatti 
töredezésre és hol húzód-
nak ezek a törésvonalak. 
Mindez azért érdekes, mert 
eredetileg azt hittük, hogy 
csak a medenceüledék lehet 
tároló, de megtudtuk, hogy a 
medencealjzat is telítődhet. 
Vannak országnyi méretű tö-
résvonalak is, például az Er-
délyi-középhegységben induló 
rátolódásos szerkezet, amely 
törésvonalaiban egészen a 
Duna vonaláig nyomozható. 
Kutatásaink jelentősége az 
elsődleges szempontunkban 
rej l ik: megbízható adatokat 
szolgálni Magyarország szén-

hidrogén-prognózisának 
megtervezéséhez, esetenként 
a 'közvet len fúrásos kutatás 
számára is. 

O A Föld mélyében lezaj-
lott változások nem veszik 
figyelembe az országhatáro-
kat. Mely nemzetek kutatói-
val működik együtt? 

— Bizonyos témákban 
együtt dolgozom olasz, spa-
nyol, francia, jugoszláv, cseh, 
román, bolgár és szovjet 
szakemberekkel. Mivel a 
nemzetközi földtörténeti 
ókor végén lejátszódott vul-
kanizmuskutatás az én fel-
adatom, módomban állt 
földrészünkön és Európán kí-
vül is tanulmányozni az idős 

és a jelenkori vulkanizmust. 
Így vetődtem 1972—73 fordu-
lóján öt hónapra Üj-Zé-
landra, ahol a szigeti 
vulkanizmus megismeré-
se a földtörténeti folya-
matok megértéséhez nyúj tot t 
segítséget. Ezen a tanul-
mányúton részt vehettem 
mélytengeri árokkutatásban 
— Kei madec—Tonga árok — 
és korallzátony-kutatásban a 
Cook- és Társaság-szigete-
ken. Polinéziának úgyszól-
ván minden nevezetes helyé-
re el jutottam, s hazafelé nyu-
gat felől jöttem, hogy meg-
győződjek a Föld gömbölyű-
ségéről. Rengeteg diával, 
népdalokat megörökítő mag-
nófelvétellel és a tárgyi kul-
túra néhány darabjával tér-
tem haza. 

O Beszélgetésünk egyik 
aktualitását a másik nagy 
utazás adja. Nemrég tért ha-
za egy észak-amerikai kufa-

(Székely Attila felvétele) 

tóútról. Hogyan jött létre a 
kanadaiakkal a kapcsolat? 

— 1981-ben az MTA és a 
Kanada Quebec állam kor-
mánya között együttműködé-
si szerződés jött létre. Én le-
hettem az első térképező em-
ber, aki Kanadában hazánk-
ból ilyen jellegű munkát 
folytatott. 

O A laikus azt hinné, a 
Föld régen föl van fedezve. 
1986-ban miért van szükség 
térképet készíteni a fejlett 
világ egy országában? 

— A Labrador-félsziget — 
ahol dolgoztunk — geológiai-
lag egyáltalán nincs feldol-
gozva, sőt: hasonló a helyzet 
az óriási ország egész északi 
területén. A Labrador tizen-
hétSzerese Magyarország te-
rületének; és itt kellett a fel-
színi kőzetkibúvások a lapján 
komplex jelekkel geológiai 
alaotérképet készíteni. 

O Beszélgetésünk előtt lát-
tam néhány diát a tájról. Er-

dő, mocsár, a tájból kima-
gasló folyami hordalék és 
rengeteg apró tó. Milyen föl-
szereléssel indultak útnak? 

— Kezdem a speciális öltö-
zettel; majdnem térdig érő, 
fűzős, bőrszárú, gumifejü ba-
kancs, világos, vastag far-
mer, mert a kellemetlenül 
csípő apró legyek ezt nem 
kedvelik, a gyakori, áztató 
eső ellen speciális öltözet, a 
fejen 'Védőháló az apró rova-
rok ellen. Mindenkinél volt 
URH-rádió, amely nyolcvan 
kilométerre is hírt adott, jel-
zőrakéta, fényvisszaverő fó-
lia, amit veszély esetén kite-
r í thet tünk a keresésre indult 
helikopternek, speciális tü-
kör, rovarűző spray. Légifel-
vétel a lapján indultunk út-
nak és a térképtáskában el-
helyezett rajzfelszerelésekkel 
az 1:50 000-es topográfiai tér-
képre dolgoztunk. Volt ná-
lunk még kalapács, sugár-
zásmérő és fegyver is, mért 
medvékkel is találkozhat-
tunk. Bár a terepen ritkán 
futottunk össze, inkább a te-
lephelyünk élelmiszereire 
jártak. 

O Kikből szerveződött a 
kutatók csapata és mi volt a 
napirend? 

— Harmincegy fős expedí-
ciónkban tizenkettő geológus, 
tíz egyetemi hallgató és a ki-
szolgáló személyzet dolgo-
zott. Az egyetemisták Québec 
állam különböző egyetemei-
ről érkeztek termelési gya-
korlatra. Cipekedtek, szokták 
a terepet és elsaját í tot ták a 
munkamódszereket. Hajnali 
ötkor Keltünk, a reggeli 'után 
kettesével indultunk útnak, 
mindennap másik egyete-
mista volt a kísérőm. A heli-
kopter az előre megjelölt he-
lyen tett le, s megadott utat 
jár tunk be általában nyolc 
óra alatt. Ezután összeszed-
tek bennünket, következett a 
vacsora, majd a nagy térkép-
re mindenki berajzolta az ál-
tala fölfedezetteket. A geoló-
gusok feladata kettős volt: 
térképészeti munka végzése 
és foglalkozás az egyetemi 
hallgatókkal. 

O ToHIfcoíott új munka-
módszerekkel? 

— Igen. A nagyfokú szer-
vezettség, a tisztaság és kör-
nyezetvédelem tisztelete 
mellett két dolog késztetett 
elismerésre. Az egyik: olyan 
űrlapokra dolgoztuk föl a fel-
tár t anyagokat, amelyeken 
csak betű- és számjelek vol-
tak, és ez jelentősen meg-
gyorsította a munkát . A má-
sik: mindenkinek volt szá-
mitógépe és az adattárolást 
ezek végezték. 

O Mi lett a begyűjtött kő-
zetek sorsa? 

— Odakint mindenki a sa-
ját polcára gyűjtöt te ezeket, 
Később, mikor a térkép szer-
kesztése történt, a vitás ese-
tekben elővettük a kőzet-
mintákat . Az ál talunk készí-
tett fedetlen földtani térkép 
a végső térkép alap-
ját képezi, s változtatást 
csak akkor eszközölnek, ha 
a laboratóriumi eredmények 
mást mondanak. 

O Úgy érzem, a geológiai 
térképezés közben sokszor 
gyorsan kell dönteni, ezért 
magas fokú fölkészültség 
szükséges a munkavégzés 
közben. 

— Igen, a földtan nagyon 
sok ágában kell otthon lenni, 
ezért merem állítani, hogy a 
geológiai térképezés a leg-
összetettebb és legszebb geo-
lógiai kuta tómunka a vilá-
gon. 

O Gondolom, egy ilyen Is-
ten háta mögötti helgen a 
szépség mellett a nehézségek 
is nyilvánvalóvá váltak. 

— Az emberre szinte le-
győzhetetlen magányérzet te-
lepül annak ellenére, hogy 
nincs egyedül. Ilyenkor azok 
ússzák meg viszonylag ép 
lélekkel, akik kitalálnak ma-
guknak valamilyen pótcse-
lekvést. A technikusunk pél-
dául vadászott és halászott, 
eléggé el nem Ítélhető módon 
leterített tizenöt medvét. Én 
rengeteg levelet írtam, így 
tar tot tam kapcsolatot a kül-
világgal. Egyébként tizenhá-
rom kilót fogytam három hó-
nap alat t és ezt az óriási f i-
zikai és mentális igénybevé-
telt úgy viselhettem el, hogy 
kalandnak tekintettem ezt a 
nagy utat. 

D. I. 

Egyelőre speciálkollégiumokon 

Bevezették a politikatudomány oktatását 
A politika tudományának, 

a politológiának oktatása a 
magyar egyetemeken, főis-
kolákon hosszú ideig terra 
incognita volt, holott a szo-
cialista országok közül a 
lengyel és a jugoszláv fel-
sőoktatásban már régóta 
szerepel, s Szovjetunióban, 
Bulgáriában is önálló tan-
tárgyként taní t ják. Azok az 
egyetemi hallgatók, akik be-
hatóan tanulmányozzák a 
JATE tanrendjei t , az idén 
a ján lo t t speciálkollégiumok 
közt két olyat is fölfedez-
hettek, amelynek tárgya a 
politikatudomány. E speciál-
kollégiumok meghirdetésé-
nek „ürügyén" folytat tunk 
beszélgetést dr. Szabó Tibor-
ral, a JATE Filozófiai Tan-
székének docensével, a Ma-
gyar Politikatudományi Tár-
saság választmányának és 
az MTA Politikatudományi 
Bizottságának tagjával. 

— Milyen a politikatudo-
mány oktatásának helyzete, 
kilátásai hazánkban? Milyen 
előzmények után került be-
vezetésre a pilotológia ok-
tatása? 

— A j MSZMP Központi 
Bizottságának Agitációs és 
Propaganda Bizottsága 1978-
ban tett javaslatot a politi-
katudománynak a felsőfokú 
oktatási intézményekben 
történő bevezetésére. A 
nyolcvanas évek elején a Mű-
velődési Minisztérium Egye-
temi és Főiskolai Főosztálya 
mellett — Bihari Mihály ve-
zetésével — egy munkabi-
zottság létesült, amely kü-
lönböző tervezeteket készí-
tet t ezzel kapcsolatban; e 
bizottság munká j ában a 
JATE képviselőjeként m a -
gam is részt vettem. Köz-
vetlenül ezután jött létre az 
ELTE Állam- és Jogtudomá-
nyi K^rán egy politikatudo-
mányi munkacsoport, amely 
a polit ikatudományt a Ka-
ron speciálkollégium formá-

jában oktatni kezdte. 1982-
ben alakult meg a Magyar 
Politikatudományi Társaság, 
amely a Politikai Főiskolán 
és a Társadalomtudományi 
Intézetben már korábban lé-
tező, illetve az itt és másutt 
jeie.ueg ioiyó politikatudo-
mányi tárgyú kutatásokat 
koordinálja. A politikatudo-
mány bevezetésének egyéb-, 
ként szémosellenzője is van, 
főként a hagyományos társa-

dalomtudományi diszciplí-
nák részéről. Sokan ugyanis 
úgy vélik, hogy a társada-
lomtudományok többsége 
eleve politikai tudomány, te-
hát nincs szükség egyetlen 
politikai tudományra. Állási-
pontunk szerint azonban a 
polit ikatudomány témája —' 
a társadalom politikai moz-
gásainak, törvényszerűségei-
nek sajátos vizsgálata — 
erősen specifikus, s nem 
csorbít ja a többi szaktudo-
mány (az á l l am-és jogelmé-
let, a tudományos szocializ-
mus és egyéb szaktudomá-' 
nyok) hatáskörét. 

— A budapesti politikatu-
dományi munkacsoport min-
tájára a szegedi marxizmus-
leninizmus tanszékcsoport 
fiatal oktatói is létesítettek 
egy politikatudományi mun-
kacsoportot 1985. júniusá-
ban. Milyen céllal? 

— Célunk kettős. Egyrészt 
a kutatásokra irányul: kö-
zösen kívánjuk továbbfej-
leszteni eddigi tudományos 
eredményeinket. Fontos fel-
ada tunknak érzem bevonni 
azokat az erőket is közös 
munkánkba, akik nem a 
tanszékcsoporton belül, de 
Szegeden (az Állam és Jog-
tudományi Karon, az or-
vosegyetemen. a főiskolákon 
és másutt) végeznek polito-
lógiai kutatásokat. Másik 
célunk kifejezetten oktatási: 
felkészülni a „Bevezetés a 
politikatudományba" c. két 

féléves kurzus speciálkollé-
giumi oktatására. 

— A JATE-n egyéni be-
szélgetések során, de külön-
böző ifjúsági fórumokon is 
megfogalmazódott az a hali-
gatói igény, hogy a politi-
katudományt önálló tan-
tárgyként vezessék be. A 
most meghirdetett• speciál-
kollégiumok — úgy gondo-
lom — az első lépést jelen-
tik e téren. 

— Az egyetemen eddig is 
folyt bizonyos politikatudo-
mányi jellegű oktatás, pl. az 
állam- és jogelmélet, vagy a 
Kelet-Európa speciális kép-
zés (,,C"-szak) keretében. A 
Tudományos Szocializmus' 
Tanszéken is történtek ko-
moly kezdeményezések ar-
ra nézve, hogy a „tudszoc"-
ot polit ikatudományként 
fogva fel, oktassák. Munka-
csoportunk hosszas megbe-
szélések után kialakította a 
két féléves kurzus tematiká-
ját. Az első félévben elő-
adásokat hallhatnak a kol-
légium hallgatói a politikai 
réndszer kérdéséről (Fábián 
György, KováCs László és 
Majsa József t a r t j ák majd) ; 
a politikai intézményrend-
szerről (Szentpéteri István 
professzortól); a politikai 
érdekekről (Várnay Ernő-
től); a hatalom és az ál lam 
kérdéséről (Vastagh Páltól). 
A második félévben többek 
között a bürokráciáról, a' 
politikai tudatról, a politi-
kai mozgalmakról lesz szó. 
A másik kurzust és fogom 
tar tani ; ez „Fejezetek a po-
litikaelmélet történetéből" 
címmel hirdettetett meg, és 
néhány előadás után a 
klasszikus politikaelméleti 
szövegek tanulmányozása 
fog napirendre kerülni — 
Machiavellitől Max Webe-
rig. Mindkét kurzust még-

hirdettük az egyetem mind-
három karán, úgyhogy az 
áthallgatásra minden hall-
gató számára lehetőség nyí-
lik. 

— Mik a politikatudomá-
nyi munkacsoport további 
tervei? Mi lesz a sorsa a 
politikatudomány oktatásá-
nak Szegeden? 

— Mindkét irányú tevé-
kenységünket szeretnénk to-
vább folytatni. A budapesti 
politológusokkal együttmű-
ködve kívánunk bekapcso-
lódni különböző országos 
kutatásokba. Hangsúlyt fek-
tetünk arra, hogy a munka-
csoport tagjai az elkészült 
munkákat megvitassák, vé-
leményüket és ismereteiket 

•közösen fejlesszék. Decem-
beri ülésünkre — mely az. 
első félévi oktatás tapaszta-
latait hivatott összegezni — 
hallgatókat is meghívunk ; s 
velük együtt alakí t juk ki a 
későbbi politikatudományi 
oktatás profilját. A munka-
csoport tagjai a továbbiak-
ban is aktívan kívánnak 
részt venni az országos 
szervek, így a Magyar Po-
litikatudományi Társaság 
munkájában is. 

— Köszönöm a beszélge-
tést, jó munkát és sok ér-
deklődő egyetemi. hallgatót 
kívánok! 

SANDI ISTVÁN 

(Ezen cikkünk egyúttal al-
kalmat nyúj tot t annak tisz-
tázására is. hogy jelen in-
te r júnk alanya nem azőnos 
a magyar Nobel-díjasokról-
lapunk hasábjain vitázó 
szerzőpárös egyik tagjával, 
dr. Szabó Tiborral. 0 ugyan-
is a SZOTE Központi Könyv-
tá rának tudományos mun-
katársa, tehát csak névro-
konságról van szó.) 

A Synapsís a Szegedi Or-
vostudományi Egyetem 
KISZ-szervezetének idősza-
ki kiadványa, amely kéthe-
tenként — egy félévben öt-
ször —, az eddigi 600 he-
lyett ezentúl 800 fénymásolt 
példányban jelenik meg. E 
tanévi első számunk meg-
jelenése után Kovács Attila 
IV. éves orvostanhallgató-
val, a Synapsis ú j szerkesz-
tőjével beszélgettünk. 

— Az első, ami feltűnik 
a Synapsist forgatván az, 
hogy olvasható, azaz for-
mailag előnyére változott. 

— Ez főként annak kö-
szönhető, hogy a KISZ-bi-
zottság írásos szerződést kö-
tött az egyetem sokszorosí-
tó üzemével, amelyben a 
várható megjelenések idő-
pont já t és a példányszámot 
rögzítettük. 

— Állandó terjedelemben 
jelentek meg? 

— A ter jedelmünk álta-
lában 20 és 30 oldal közt 
mozog, a beérkezett írások 
mennyiségétől függően. 

— Kik írják a lapot? 

— Nagyrészt a KISZ-bi-
zottság Agitációs és Propa-
ganda Munkacsoportjának 
tagjai, hiszen a Synapsis 
szerkesztése — a politikai ren-
dezvények szervezése mel-
lett. — a legfontosabb fel-
adataik közé tartozik. Cé-
lunk az. hogy kiadványunk 
olyan, összegyetemi felelős 
fórummá váljék, amelyben 
okta tókés hallgatók egyaránt 
leírják véleményüket, vi tat-
koznak egymással, így is-
mervén meg egymás állás-
pontját . Nagy örömünkre 
szolgált, hogy az elmúlt év-
ben egyes cikkekre állami 
vezetőink is reflektál tak. 

annak-e konkrét ter-
veitek idei tanév számai-
nak tartalmát illetően? 

fos»«lr. 
— iMÚIt évi utolsó szá-

munkban megindítottuk 
„Arcok az egyetemről" ro-
vatunkat , amelyben érde-
kes egyetemi személyekről 
(prRfgssjtprtól a portásig, 
hallgatótól a műtősnőig) kí-
vánunk ' portrékat felvázol-
ni. Ugyanott közöltünk r i -
portot a felvételi vizsgák-
ról ; ennek min tá já ra kü-
lönböző nézőpontokból sze-

írefnénk bemutatni a hála-
pénz helyzetét illetve az 
egyetemi, menzakörülménye-
ket,. hiszen ezek a témák 
mindenkit érdekelhetnek. 
Körképet szeretnénk adni az 
egyetemen folyó devizás ok-
tatásról is. A következő fél-
évben pedig — az egyetem 
vezetőinek részvételével — 
az oktatási épületben nyil-
vános fórumokat szerve-
zünk, ahol bármilyen, az 
egyetemi életet ér intő kér-
dés föltehető lesz. Az ott 
idő hiányában megválaszo-
latlanul maradt kérdésekre 
a feleletek a Synapsis ha-
sábjain lesznek olvashatók. 

(A Synapsis e tanévi el-
ső — szeptember 19-i — 
számában teljes ter jedelmé-
ben olvasható dr. Szilárd 
Jánosnak, a SZOTE rekto-
rának a tanévnyitón elhang-
zott elemző-értékelő beszé-
de; a SZOTE új , módosított 
ösztöndíj-szabályzata; .szá-
mos egyetemi érdekeltségű 
információ; s beszámoló a 
Szegeden megrendezett 8. 
Európai Alváskutatási 
Kongresszusról.) 

— si — 
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